
MLADÁ FRONTA DNES ❘ středa 20. 3. 2024 5

Z domova

K
arol bylo 18 let, když muse-
la opustit dětský domov v
Klánovicích, kde vyrůsta-
la. „Všude jsem pociťovala
nejistotu, nevědomost a

strach. Když už máte pocit, že se
stavíte na vlastní nohy, něco vám je
podrazí a začínáte zase znova,“ vy-
práví Karol.
Chyběly jí hlavně praktické zna-

losti. Nevěděla například, jak vyři-
zovat věci na úřadech. Později při-
šla o práci, nezaplatila nájem a mu-
sela se vystěhovat. Další dva a půl
roku strávila na ulici, než se jí po-
vedlo postavit se zpátky na nohy
a najít si práci v administrativě.
„Celkově je to tvrdá srážka s reali-

tou, o které kvůli plnému servisu
v dětském domově nemáme ani tu-
šení,“ přiznává Karol.
V dětských domovech dnes žije

podle dat ministerstva školství na
pět tisíc dětí a každý rok je opouští
několik stovek mladých dospělých.
A narážejí na stále stejné problé-

my jako Karol a další před nimi. Na
život dospělých je v ústavní péči ne

vždy připraví. Po změně fungování
dětských domovů volají odborníci
a lidé z terénu roky. Pro vychovate-
le je velmi obtížné věnovat se kaž-
dému dítěti tak, aby dostalo všech-
no, co potřebuje. „Vychovatel se
běžně stará o skupinu osmi dětí,
kde může u jednoho z nich řešit
problémy s příjmempotravy, u dru-
hého experimentování s drogami,
další může být úzkostné, čtvrté dítě
má ADHD, páté sklony k agresi a
další se připravuje na odchod ze za-
řízení. Je téměř nereálné dětem po-
skytovat specializovanou péči v ta-
kových podmínkách,“ vysvětluje
sociolog Daniel Topinka z organiza-
ce SocioFactor.
Teď se zdá, že se jednání o velké

změně dětských domovů posunu-
la. Pod taktovkou ministerstev prá-
ce a školství od poloviny loňského
roku vzniká novela, která by měla
změnit financování dětských domo-
vů a dát důraz na pohodu dítěte
a správnou péči o ně.
Podle Miloslava Macely, poradce

ministra práce a koordinátora této
legislativní změny, by připravova-
ný zákon ještě v tomto roce mohla
na stůl dostat vláda. „Cílem není je-
nommodernizovat zařízení a snížit
kapacity dětských domovů, ale pře-

devším zajistit dětem přirozenější
prostředí, neizolovat je od světa a
víc zapojit i rodinu,“ nastínil pro
MF DNES Macela. V zákoně by bylo
nejspíš konkrétně napsáno, kolik
dětí smímaximálně připadat na jed-
noho vychovatele a jací další odbor-
níci by se muměli věnovat.

Na prvnímmístě dítě, ne dům
Zahrnovat to může i opouštění vel-
kých budov s jídelnou a prádelnou.
Děti by pak mohly vyrůstat v men-
ších domcích či bytech. „Měli by-

chom se co nejvíce blížit malým
skupinám, které odpovídají rodin-
nému modelu. Tuto změnu chce-
me umožnit, nikoli nakázat. V dis-
kusi s kraji zaznívá, že to ale není
jednoduché udělat v krátké době.
A vyžaduje to peníze,“ připustil Jan
Mareš z ministerstva školství.
Nákladné není jen shánění domů

a bytů, ale vzdělávání personálu či
vybudování a udržení i takzvaných
multidisciplinárních týmů nejrůz-
nějších odborníků. Ty fungují ve
prospěch dítěte. A pokud je to pro

dítě bezpečné, pracují na jeho na-
vrácení biologickým rodičům. In-
spiraci čerpají tvůrci zákona v Par-
dubickém kraji, který s takzvanou
transformací dětských domovů za-
čal před více než 10 lety.
Polovina asi ze 150 dětí v ústavní

péči vyrůstá právě v menších dom-
cích či bytech. „Ze začátku měli za-
městnanci domovů obavu, že je
propustíme. Ale my naopak potře-
bujeme k dětem více profesionálů.
Domek v Poličce jsme postavili za
krajské peníze, byty máme větši-

nou pronajaté, abychom je mohli
opustit, když nám ubude dětí. Na
personálu je větší odpovědnost, ale
vím, že se v domácnostech cítí kom-
fortněji. Je to přirozené prostředí,“
říká krajský radní pro sociální věci,
lidovec Pavel Šotola, který za trans-
formací domovů stojí.
Rušení domovů odmítá i stát. „Ni-

kdo nechce rušit dětské domovy
ani orgán sociálně-právní ochrany
dětí. Potřebujeme je. Jen to chceme
dobře přeuspořádat,“ ujišťuje i Zdi-
slava Odstrčilová zministerstva prá-

ce. Jak ale upozorňuje Klára Chábo-
vá z Nadačního fondu Krok domů,
jen o budovy nejde. „Je důležité
mít na prvnímmístě dítě, ne domy.
Nejde ani tak o to, jestli bude dítě v
malém bytě, ale o to, jaká pozor-
nost se dětembude poskytovat. Mu-
síme umožnit lepší práci s dítětem,
jeho traumatem a velkou bolestí,
kterou v soběmá,“ zdůrazňuje Chá-
bová, která působí v expertním
týmu náhradní výchovy. Na přípra-
vě nového zákona na ochranu dětí
a podpory rodin se tak i podílí.
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INZERCE

Zákon má zlepšit život dětí.
Budou v menších skupinkách.

Dobrý příkladDěti z dětského domova v Dolní Čermné žijí s vychovatelem v samostatnémbytě. Na noc tamdochá-
zí „noční teta“. Chystaný zákon chce bydlení v takovémstylu zavádět i jinde. Foto: Petr Topič, MAFRA
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Běžná otevírací doba: pondělí – neděle: 7.00 – 22.00 hodin
Mladá Boleslav, Písek: 6.00 – 22.00 hodin, Pardubice: 6.00 – 21.00 hodin

Akceptujeme tyto platební prostředky:
AKCE = zboží nabízené v našem letáku za výhodnou cenu opakovaně nebo mimořádně do vyprodání zásob.
Prodej jen v množství obvyklém pro domácnost. Všechna fota jsou pouze ilustrační. Nabídka zboží se může lišit dle
velikosti prodejny. Za tiskové chyby neručíme. Kompletní nabídka také nawww.kaufland.cz
* KC – měrná cena platná s Kaufland Card, A – měrná cena platná pro akci.
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NABÍDKA PLATÍ OD 20. 3. DO 26. 3. 2024

ORION DELISSA
Oplatka
v čokoládě
různé druhy
33 g
(=100 g 20,91)

Čerstvá vejce
velikost M
Max. 5 balení
na osobu/den
30 kusů
(*=100 g KC: 2,50/
A: 2,67)

HEFFRON
Lihovina
různé druhy
38%/32%
0,5 l láhev
(=1 l 399,80)

Tereza
Tykalová

Místo ústavů dětské byty

BEZ
MÁMY
A TÁTY

Seriál MF DNES
o životě
v dětských
domovech


